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Z HISTORIE OBCE 

Historia magistra vitae 
 

Historie je učitelka života … celá slavná věta zní v originále takto: Historia est 
testis temporum, lux veritatis, vita memoriae, magistra vitae, nuntia vetustatis – a 
v českém překladu: Historie je svědectvím času, světlem pravdy, životem paměti, 
učitelkou života, zvěstovatelkou dávných dob. Podívejme se v roce 2022 na historii 
Tmaně z tohoto pohledu a připomeňme si každý měsíc nějakou událost ze života 
Tmaně, Lounína, Slavík či Havlíčkova Mlýna a v jejím odkazu hledejme nápady, 
myšlenky a poučení pro úspěšné pokračování v díle předcházejících generací, díky 
jimž je dnes Tmaň dobré místo k bydlení. Tmaň si to určitě zaslouží … 

 

Tmaň na stránkách regionálního i celostátního tisku (8) 
 
 
Tmaň na stránkách regionálního i celostátního tisku – je až překvapující v kolika 
titulech najdeme zmínku o Tmani.  V tomto pokračování se podíváme na dění ve Tmani 
a jejím okolí ve třicátých letech dvacátého století, jak nám je nabízejí texty otištěné na 
stránkách listu Rudé právo.  
 
 

RUDÉ PRÁVO  
Ústřední orgán Komunistické strany Československa 

 
 

Úterý 20. ledna 1947. 

Prvé rozhodnutí podle nového mysliveckého zákona. Lounínští děkují ministru 
zemědělství Juliu Ďurišovi. Lounínští první na Podbrdsku. (-nda-) 
Po několikaměsíčních úporných jednáních vládních činitelů a ÚNS se podařilo 
konečně ministru zemědělství soudruhu Ďurišovi prosadit zákon, na který čekali nejen 
zemědělci, ale i ostatní pracující, provádějící myslivost. Dnem 1. ledna nabyl nový 
zákon o myslivosti účinnosti a již v prvých dnech dostává forem praxe.  
Zemědělci obce Lounín po dva roky sváděli boj s dosavadním nájemcem honitby, který, 
opíraje se o okupační novelizaci honebního zákona, využil jejich důvěry a zajistil si 
jejich honitbu na dobu 12 roků, ač první řádná smlouva zněla na 6 roků, a to za 
okolností, pro které na nájemce bylo učiněno oznámení u státního zastupitelství 
v Praze. Berounský ONV sice několikrát rozhodl ve prospěch zemědělců v Louníně, 
ale ZNV v Praze zásluhou byrokratického rozhodování některého experta rady 
rozhodnutí vždy zvrátil, aniž by přehlédl oprávněné okolnosti.  
Teprve nový myslivecký zákon přinesl konečné rozhodnutí sporu lounínské honitby. 
Zemědělci obce Lounína přejímají honitbu do vlastních rukou a za nimi přicházejí na 
řadu honitby v Tobolce, Tmani, Zdejcině, Bítově, Bykoši a jiné další na celém 
Podbrdsku.  
Lounínští zemědělci děkují soudruhu Ďurišovi. Jako první propagátoři nového 
mysliveckého zákona na Podbrdsku se usnesli na své schůzi jednomyslně zaslat 
ministru zemědělství soudr. Jul. Ďurišovi děkovný dopis a žádají, aby ve svém úsilí o 
lepší zítřek pracujících zemědělského lidu pokračoval, a slibují mu svoji podporu do 
všech důsledků.  
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Pane ministře,  
zemědělci obce Lounín, okres Beroun, přítomní na valném shromáždění honebního 
společenstva v Louníně, projevují Vám tímto jednomyslně svůj upřímný dík za to, že 
jedině Vaším přičiněním dostalo se nám nového mysliveckého zákona, a tím i 
spravedlnosti v našem úsilí o zpětné získání naší společenstevní honitby a provádění 
myslivosti. Toto právo bylo nám na podkladě okupační novelizace honebního zákona 
až dosud odpíráno. Sledujeme s pozorností, pane ministře, Vaše úsilí o lepší zítřek 
všech pracujících zemědělců v naší lidové a demokratické republice a prosíme Vás, 
abyste v tomto díle setrval, a slibujeme Vám, že budeme Vás vždy v tomto úsilí 
podporovat.  
Tlumočíme Vám současně přání místních drobných zemědělců, aby velkostatek 
v sousední obci Tmani, patřící paní Mitchelinové – Noltschové, který zasahuje i do 
katastru naší obce, byl ihned pojat do revize první pozemkové reformy. Tento 
velkostatek unikl z první pozemkové reformy proto, že pan Vyškovský, president 
bývalého pozemkového úřadu, byl strýcem majitelky velkostatku. Zemědělcům dostalo 
se jen nepatrného množství okrajové a nevýnosné půdy. 
Zemědělské dvouletce zdar!  
 
Čtvrtek 31. března 1949. 

Lounínští zemědělci ustavili přípravný výbor jednotného družstva. 
V současné době probíhají v celém kraji zemědělské aktivity, na kterých je již 
konkrétně diskutováno o zřízení jednotných zemědělských družstev. V mnohých 
místech již přikročují k zakládání. Na Berounsku je to obec Lounín, kde byl v minulých 
dnech založen první přípravný výbor jednotného zemědělského družstva na 
Berounsku. Stalo se tak na velmi navštívené přípravné schůzi zemědělců, kde byly 
prodiskutovány všechny zásadní otázky jednotného družstva. Členy přípravného 
výboru družstva jsou zemědělci, kteří až dosud byli funkcionáři zemědělského 
strojního družstva. Rovněž ženy jsou v přípravném výboru zastoupeny. Obec Lounín 
je jednou z nejpokrokovějších obcí na Berounsku a jednotné družstvo bude zde další 
posilou k mechanizaci zemědělství a vyšší produktivitě zemědělských výrobků.  
 
Čtvrtek 7. dubna 1949. 

V Louníně bude jednotné družstvo pomáhat rolníkům snižovat výrobní náklady. 
„Poznali jsme v naší obci výhodu strojů, když jsme si loňského roku založili strojní 
družstvo. Nejdříve jsme si koupili traktor a přede žněmi pak samovaz. Potřebovali 
bychom ještě více strojů, ale sami si je pořizovat nebudeme. Od čeho tu máme státní 
strojní stanice? Když s jednou z nich uzavřeme smlouvy o provedení prací, ať jarních, 
nebo žňových či podzimních, bude to pro nás nejlepší. Taková smlouva se strojní 
stanicí zajistí, že budu moci rozšířit stavby dobytka. Nebudu ho potřebovat k tahu a 
budu z něho mít větší užitek, a ještě místo koní budu moci držet o dojnici více.“ 
Tak nám rozvíjí plán práce tvořivšího se jednotného družstva v Louníně, okres Beroun, 
rolník soudruh Jiří Slanec, předseda přípravného výboru.  
„Nu, a jednotné družstvo nám tu hodně pomůže. Je to jeden z úkolů, kterým jednotné 
družstvo bude pomáhat zvyšovat užitkovost našeho dobytka a využít všech našich 
výrobních možností. Dlouho jsme si s tím lámali hlavu, jak to udělat a konečně to 
vyřešíme – dík jednotnému družstvu,“ hovoří dále rolník Slanec, který je jedním 
z nejmladších hospodářů v obci. Usmívá se proti teplému jarnímu slunci, přehlíží dvůr 
svého hospodářství a přemýšlí o tom, jak budou pracovat v jednotném družstvu, aby 
z něho měli prospěch drobní a střední rolníci. A z jeho slov, když mluví o státních 
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strojních stanicích, je také cítit velkou důvěru v jejich práci, kterou se stávají velkými 
pomocníky drobných a středních rolníků. 
Rolník soudruh František Smrž začíná ve svém hovoru o jednotném družstvu od strojů: 
„Kde bychom byli ve žních, nemít traktor? Jenomže musíme pracovat a plánovat tak, 
abychom mohli stroje využít co nejvíce, aby nám ještě lépe sloužily.“ 
„Budeme osev plánovat, abychom je využili a dále snížili režii. A budeme to dělat tak, 
že si řekneme, jak kdo plánuje osevní postup na svých pozemcích a pak se domluvíme, 
abychom seli na přiklad žito na sousedních pozemcích – jeden vedle druhého. No tak 
budeme moci sekat samovazem bez dlouhého přejíždění, ušetříme pohonné hmoty a 
čas. Já vím nejlépe, co to dá za práci posekat na několika malých parcelách 
roztroušených po celém katastru,“ navazuje na slova soudruha Smrže rolník 
Otčenášek, hospodář ve strojním družstvu. Ve své funkci načerpal bohaté zkušenosti 
a práci strojů a v jednotném družstvu je bude dále rozvíjet, aby prospěly všem členům 
družstva a celé obci.  
A to je jeden z dalších úkolů, který chce jednotné družstvo v Louníně plnit v zájmu a 
k prospěchu rolníků – snižovat výrobní náklady.  
V obci je opuštěná usedlost. Místní zemědělci uvažují, že by se mohla hodit pro různé 
potřeby. Především by v ní mohly být pohromadě umístěny všechny stroje družstva, 
které dnes jsou zatím rozmístěny jednotlivců, podle jejich možností. 
Zemědělská dělnice soudružka Anna Ježková, která poznala těžký život venkovské 
ženy v jeho největší tvrdosti, mluví o prádelně, která by se také dala umístit v budově 
opuštěné usedlosti. „Jaká to bude úleva, až práce strojů nahradí dřinu venkovské 
mámy.“ 
A soudruh Smrž k prádelně dodává, že by tam mohly být docela dobře zřízeny sprchy, 
aby až přijedou z pole, se nemuseli rolníci mýt jen ve škopíku, ale aby se pohodlně a 
dokonale sprchovali v teplé lázni. 
Soudružka Houbová, která je činná v místní skupině Svazu české mládeže, se vrátila 
z pole, kde smykovala. Má na mysli především kulturní poslání jednotného družstva. 
Říká, že bude nutno vybudovat v obci kulturní dům, kde by rolníci po práci našili dobrý 
zdroj zábavy. Mluví také o vybudování družstevní drůbežárny. „To bude nutno plánovat 
jako budoucí úkol a již dnes je potřeba hledat možnosti k jejímu zřízení.“ 
Obec Lounín je obcí pracovitých hospodářů a těch několik jedinců, jak říká soudruh 
Stan. Kaucký, ty bude nutno také přesvědčit, že jen ve spolupráci s ostatními najdou 
uplatnění, aby celá obec vzkvétala a aby jednotné zemědělské družstvo v Louníně 
bylo jedním z nejlepších na berounském okrese.  
 
Vydání z 17. září 1949, číslo 219, strana 6. 

Dostavuje se největší výkrmna Pražského kraje. 
Počtem 20 výkrmen je okres Praha-sever na druhém místě v celém kraji. Již 
v nejbližších dnech zde bude otevřena nová a největší velkovýkrmna Pražského kraje, 
která se dostavuje v Drastech u Klecan a v níž bude umístěno celkem 1200 vepřů. 
Zatím patří mezi největší u nás výkrmna státního statku Tmaň na Berounsku. … 
 
Vydání z 4. října 1949, číslo 233, strana 3. 

Mládež pomáhá při výstavbě JZD. 
Jednotná zemědělská družstva vedle polních prací zabývají se nyní i výstavbou 
družstevních zařízení za pomoci všeho občanstva obce. Do této pomoci JZD se 
zapojily i venkovské skupiny Československého svazu mládeže, které již o letošních 
žních vydatně pomáhaly zemědělcům. V Pražském kraji se místní skupiny ČSM 
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v rámci darů k II. všeodborovému sjezdu zavazují smlouvami s JZD, že budou 
družstvu nápomocny při provádění různých prací, a to zejména při stavbách a 
adaptacích budov. Členové místní skupiny ČSM Tmaň na Berounsku se zavázali, že 
provedou adaptaci družstevní prádelny, vyvařovacího střediska a kůlny pro družstevní 
stroje. ČSM v Louníně postaví novou družstevní prádelnu a adaptuje kůlnu na stroje, 
v Bykoši mládež adaptuje prádelnu. V Hudlicích postaví ČSM novou prádelnu, 
koupelnu se sprchami a novou kůlnou pro družstevní stroje, v Mořině budou mít 
zásluhou mládeže novou prádelnu a sběrnu mléka. V Suchomastech provedou 
svazáci adaptaci prádelny, postaví drůbežárnu pro vodní drůbež, … 
Tak příslušníci Československého svazu mládeže, většinou mladí rolníci, svou prací 
přispívají k výstavbě našich vesnic. 
 

 
 

 
Středa 26. července 1950.  

Sýpky míru se plní těžkým zrnem. A. Švandrlík, J. Masopust. 
Jako konvoje míru se z několika směrů sjížděly v pondělí časně ráno k Berounu auta 
a vlečňáky, tažené traktory. Vezly vzácný náklad: první obilí z letošní sklizně. Všechny 
měly stejný cíl – čtyřpatrové sklady hospodářského družstva.  
Radostně vlály vlajky, jasněji svítila zeleň výzdoby a vesele se třepotaly trikolory 
v státních barvách nad vozy, naloženými stovkami pytlů bohaté úrody z polí našich 
rolníků. 
Hrdě vezli zemědělci své první dodávky vlasti a jejímu lidu. 
… S ještě větší slávou vezli své prvé dodávky družstevníci ze Suchomast, Lounína a 
Tmaně. Předseda JZD Suchomasty vedl čtyři auta, na nichž ve vzorném pořádku byly 
složeny pytle se 150 centy ječmene. Za lounínské družstevníky jel odevzdat první obilí 
předseda František Houba. Bylo to 22 q ječmene a 7 q žita. A za tmaňské šel předat 
prvních 27 q žita rovněž předseda družstva, Lalák.  
Družstevníci z těchto JZD šli nejprve oznámit, že již dodávají obilí z letošní sklizně 
svým velkým pomocníkům, dělníkům z králodvorských železáren. 
Zarazili u vrátnice Sokolovského závodu. Zde je jménem králodvorských hutníků 
pozdravil předseda závodní rady soudruh Šretr. 
„My, hutníci králodvorští ze Sokolovského závodu,“ pravil, „jsme pyšní na to, že mezi 
prvními, kdož plní svou povinnost, je JZD Suchomasty, nad kterým máme patronát.“ 
Spolu s ním děkovali družstevníkům za to, že společnou práci dříve a levněji sklidili 
úrodu, desítky úderníků a dělníků tohoto závodu. Potvrdili tak, jak významné místo má 
v boji za mír a za socialismus pevný svazek dělníků a pracujících rolníků. 
Tak jako králodvorští hutníci zdravili družstevníky, vezoucí centy obilí, zajišťující výživu 
národa, zdravily je také stovky občanů obcí, rozložených podle státní silnice z Králova 
Dvora až do Berouna.  
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„Co jste nám pomohli vašimi stroji na polích sklidit, vezeme dnes odevzdat,“ volali 
z vozů družstevníci, když projížděli okolo státní strojní stanice v Berouně. 
Rychlý výkup – náš mírový závazek! JZD – cesta rolníků k socialismu! Rychlá dodávka 
upevňuje mír! Tak k občanům radostně zdravící rolníky, kteří vezli první zrno na nový 
chléb pro pracující, hovořila hesla na traktorech a autech družstevníků. 
Když pak ve tři čtvrti na devět v pondělí ráno projížděly traktory dolejší historickou 
branou v Berouně, vzrostly zástupy na chodnících, vybíhali lidé z domů a obchodů a 
nadšeně zdravili rolníky.  
Na všech stranách vidíš radost v tvářích. Radostná nálada, která doprovází chvíle, kdy 
ze společné práce je do sýpek míru nasypáno těžké zrno z letošní sklizně, vyvrcholila 
přímo u skladů berounského hospodářského družstva.   
… Před budovou hospodářského družstva je veselo. Vyhrává hudba dělníků 
z králodvorských železáren. Mezi vozy s obilím je vidět tančící páry. To se družstevníci 
spolu s ostatními radují, že se dobrá věc podařila. 
Pojednou zazní Píseň práce. Všechen ruch ustane. Družstevníci a všichni přítomní 
stojí v pozoru jako čestná stráž u vrchovatě naložených vozů s obilím. 
Když skončí slavnostní proslovy je zástupcům JZD Suchomasty předána putovní 
standarta jako vítězi za nejlépe provedené žňové práce v uplynulém týdnu. Potom 
znovu zaburácí motory traktorů a aut. Dávají se do pohybu. Odjíždějí před sklady 
hospodářského družstva. Vozy s dodávkou obilí suchomastských družstevníků 
předjíždějí přímo před železniční vagon, který zde stojí na kolejích. Je to „vagon míru“, 
jak jej nazvali. 
Jakmile vozy před tímto vagonem zastaví, vyskakují na ně úderníci ze Sokolovského 
závodu, aby byli první, kdož do něj složí obilí z letošních mírových žní. Za nimi přidávají 
ruce k dílu ostatní.  
Vagon míru s prvním obilím z letošní sklizně berounského okresu je v několika 
minutách naložen. 
Traktory, které přivezly první obilí k manifestační dodávce, přidaly plyn, aby se co 
nejrychleji vrátily sklízet další úrodu z našich polí. Odjíždí i vůz, na němž je heslo: Na 
našich polích bojujeme za svobodnou Koreu, za trvalý mír! 
 
Vydání v pátek dne 4. srpna 1950, číslo 183, strana 1. 

Zajistit úspěšný nástup do podzimních prací. 
… V Jednotném zemědělském družstvu Lounín na Berounsku se podařilo získat 
většinu rolníků pro společný osev. Je to zásluha našich soudruhů, členů jednotného 
zemědělského družstva, kteří rozmlouvali jednotlivě s každým rolníkem a 
přesvědčovali je o výhodách práce na společně obdělávané půdě. Chodili za 
jednotlivými rolníky, členy i nečleny jednotného zemědělského družstva, po katastru 
obce a ukazovali jim, jak nejvýhodněji uspořádat pozemky do velkých lánů, brali 
v úvahu i jejich připomínky a rady. Když takto s každým rolníkem projednali přijetí 
technickohospodářských úprav pozemků a získali jeho souhlas, svolali schůzi, kde 
ještě jednou plán společného osevu projednali. Pak většina rolníků plán společného 
osevu přijala a schválila. … 
 
Sobota dne 5. srpna 1950. 

Zkušenosti ze žní nám ukázaly cestu ke společným osevům. 
Budovatelská středa Rudého práva. 
Dne 2. srpna konala se v Praze Budovatelská středa Rudého práva, které se zúčastnili 
zástupci 30 JZD Pražského kraje a tajemníci okresních družstevních rad. Rozvinula 
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se zajímavá diskuse o zkušenostech získaných 
při společném provádění žní, o plnění dodávek 
a přípravách ke společným osevům. Všechny 
příspěvky do diskuse poukazovaly na to, jak 
společná práce družstevníků získávala nové 
členy JZD, takže družstva nastoupí do 
podzimních prací posilněna zkušenostmi a širší 
členskou základnou. Přinášíme některé z 
referátů účastníků Budovatelské středy. 
 
Jak jsme vypracovali plán společného osevu. 
Soudruh Houba, předseda JZD Lounín, okres 
Beroun1 . My jsme bezprostředním sousedem 
JZD v Suchomastech, asi tak stejného stáří. 
V minulém roce jsme byli jedním z prvých 
družstev v okrese i v celém Pražském kraji. 
Máme však rozdílné podmínky. JZD 
v Suchomastech vede na okrese v organizování 
žňových prací a po této stránce se mu 
nemůžeme rovnat. My však máme jiné možnosti. Získali jsme téměř všechny rolníky 
v obci do našeho JZD.  
Již loňského roku jsme se pokusili ve žních o společné organizování prací, ale musím 
říci, že ani loni, ani letos se nám to ještě nepodařilo na 100 procent. Příčina je asi 
v tom, že u nás je ještě značná roztříštěnost půdy a že každý lpí na tom svém a snaží 
se během prací nejdříve obdělat svoje pole a teprve potom pracuje na družstevním. 
Již loňského roku jsme usilovali o provedení hospodářsko-technické úpravy pozemků. 
Tenkrát se zdálo, že je vše velmi dobře připraveno, ale stalo se to, co nikdo 
neočekával. Na schůzi se drobní zemědělci, tzv. kovozemědělci, kteří mají 4-5 hektarů 
a dvě kravičky v poslední chvíli postavili proti této hospodářsko-technické úpravě a 
musím říci, že se postavili dokonce i proti politice strany. My jsme tenkrát z toho chtěli 
vyvodit nejostřejší důsledky proti členům strany, ale řídili jsme se přece jen slovy 
soudruha Slánského, který říká: „Soustavně a trpělivě přesvědčovat.“  
A tato taktika se nám také velmi dobře osvědčila. Neuplynul ani rok a soustavným 
přesvědčováním se nám podařilo, že letošního roku již v měsíci červenci přede žněmi 
jsme dosáhli hospodářsko-technické úpravy. Nyní máme náš katastr scelený a místo 
450 parcel máme 8 honů v 16 kusech. Pouze tři zemědělci nejsou účastni na těchto 
honech, protože jsou mimo JZD. Jsou to dva dvacetihektaroví a jeden 
patnáctihektarový. 
U nás byla hospodářsko-technická úprava provedena skutečně v rekordním čase – za 
tři dny – a to jen proto, že jsme to velmi dobře politicky připravili po zkušenostech 
z loňska. Jednotlivě jsme s každým rolníkem a malozemědělcem hovořili o tom, co to 
pro něj bude znamenat, když budeme společně obdělávat půdu. Ukázali jsme mu, kolik 
času proplýtvá, když hospodaří na několika parcelách, třeba má jen 2-4 ha. Ukázali 
jsme mu, jaké to je, když on, jako průmyslový dělník se vrátí z lomu nebo cementáren 
a musí v noci sloužit dobytku, že potom ani on, ani jeho žena nemají čas na nějakou 
duševní práci a odpočinek. Vysvětlili jsme jim také, jak to bude finančně.  

 
1 V originálním textu v Rudém právu je uveden mylně okres Slaný. Text je doplněn fotografií předsedy 
JZD Lounín soudruha Houby.  
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Dostali jsme z přídělu asi 50 ha půdy, které se postupně zemědělci vzdali ve prospěch 
scelení. Všechnu půdu, kterou zemědělci obdělávali a která se nedá dobře orat 
kravským nebo koňským potahem, jsme určili k zalesnění. Vytvoříme tam souvislé 
pásy, větrolamy. Zemědělci místo toho dostali jinou půdu. 
S několika soudruhy z místního JZD a společně s techniky z Krajského národního 
výboru jsme utvořili komisi, která hned první den prohlédla celý katastr a rozhodla: tuto 
část zalesníme, zde založíme ovocné sady a zde budeme mít pícniny. Večer jsme 
půdu soustředili do 8 honů. Druhý den jsme pozvali zemědělce na schůzi, kde jsme 
s vedoucím tajemníkem soudruhem Pokorným prohovořili celou otázku. Za účasti i 
nečlenů družstva jsme pak vysvětlili důkladně celý problém hospodářsko-technické 
úpravy a dali jsme všem možnost, aby se všichni podíleli na dobrých pozemcích, když 
vstoupí do JZD. Podařilo se nám zkrátka za 3 dny celý problém hospodářsko-technické 
úpravy vyřešit.  
 
Vydání v sobotu dne 4. listopadu 1950, číslo 261, strana 6. 

Strojní traktorové stanice pomáhají zemědělcům rychle dokončit podzimní práce. 
Traktoristé budou odměněni podle výnosu. 
Jednotné zemědělské družstvo druhého typu v Louníně na berounském okrese 
uzavřelo smlouvu na výnos se strojní traktorovou stanicí v Berouně. Členové družstva 
se přesvědčili, že práce strojů je nejen mnohem rychlejší, ale také kvalitnější a levnější 
než práce potahová nebo ruční. Podle smlouvy, kterou JZD se strojně traktorovou 
stanicí uzavřelo, obdrží za celoroční práci strojně traktorová stanice v Berouně od 
Jednotného zemědělského družstva Lounín odměnu podle výnosu. 
Tím, že traktoristé nebudou za svou práci dostávat peníze, ale část výnosu, budou se 
všemožně snažit obdělat půdu tak, aby výnosy byly co největší. Ve smlouvě se 
zavázali, že vynaloží všechno úsilí, aby výnosy na polích družstevníků rok od roku 
stoupaly. Družstevníci v Louníně dlouho přemýšleli, radili se s počítali, než se 
přesvědčili, že smlouva na odměnu podle výnosu bude pro ně velice výhodná. 
 
 

   autor Jaroslav Horáček 
 

 

NÁBOŽENSKÝ ŽIVOT V OBCI 

 
Církev římskokatolická 

 

Mše sv. v kostele sv. Jiří ve Tmani se koná v obvyklém termínu – tzn. 
čtvrtou sobotu v měsíci, která připadá na sobotu 23. září 2023 v 16:30 hodin. 

Aktuální ohlášky nebo informace o mších sv. a o životě v Římskokatolické 
farnosti Žebrák najdete na webových stránkách www.farnostzebrak.cz . 

Nejbližším místem, kde mohou věřící z Tmaně a okolí navštívit 
v Římskokatolické farnosti Žebrák každou neděli v 8:00 hodin ráno a středu v 16:30 
hodin odpoledne mši sv., je kostel Narození Panny Marie ve Zdicích. 

 

autor Jaroslav Horáček 

http://www.farnostzebrak.cz/
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REKONSTRUKCE 
HORNÍHO ZÁMECKÉHO DVORA 

TMAŇSKÉHO ZÁMKU 
 

 

 

Milí čtenáři tmaňského Obzoru, vítáme Vás u dalšího dílu týkajícího se rekonstrukce 
zámeckého dvora ve Tmani. 
 

 
Objekt B - novostavbou na místě bývalé sýpky povyrostla o další podlaží, již poslední a nyní 
jej čeká již pouze výstavba krovu. 
 

 

   V objektu C – bývalém kravíně, se dokončují poslední práce a budoucí pokoje i společenské 
místnosti získávají svou finální podobu. Během následujících dní bude docházet k výmalbě a 
pokládce podlah a bude tak možné spatřit konečnou podobu této budovy. Za zmínku stojí í 
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venkovní cihlový obklad, který bude v nejbližších dnech plně dokončen a z budovy tak 
v následujících týdnech zmizí lešení. Pokládá se i finální střešní krytina.  

    

 V objektu D – bývalé konírně a stáje pro býky, dokončujeme zázemí kuchyně a očekáváme, 
že během září dojde k navážce prvních strojů a zařízení. V patře jsou již dokončeny příčky 
budoucích bytů pro seniory.  

      

V objektu E – bývalém vepříně, jsme dokončili veškeré příčky a v přízemí dokončujeme štuky 
budoucích bytů. V příštím týdnu již začneme malovat a vše tak prokoukne k nepoznání.  
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Od příštího týdne také dojde ke dláždění budoucích parkovacích míst nejen pro návštěvníky 
domova, ale i pro budoucí návštěvníky parku, který plánujeme po dohodě s obcí znovu 
otevřít veřejnosti. 
 

    
 

V příštím vydání se již budete moci podívat na dokončené pokoje a prostory budovy C. 
Věříme, že se Vám budou líbit.  
Zároveň bychom Vám, občanům Tmaně, chtěli za celý náš tým stavební společnosti 
Prokonstrukt i budoucího provozovatele domova Senlife poděkovat za Vaši trpělivost. Velmi 
si jí ceníme a nebereme ji jako samozřejmost. 
 

autor Tereza Franková 
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA TMAŇ 

 
Vážení čtenáři, 
bohatou fotodokumentaci k níže popisovaným akcím a aktuální informace naleznete 
na webových stránkách – www.skola-tman.cz 
 

Mgr. Táňa Dvořáková – ředitelka ZŠ a MŠ Tmaň 

 
Základní škola 

Dva měsíce letních prázdnin byly pouze zdánlivým klidem v naší škole. 
Uskutečnila se zde spousta potřebných oprav v prostorách školy, školní družiny i školní 
kuchyně, prostě tam, kde to bylo třeba. V tělocvičně se vyměnila všechna původní 
světla za nová kvůli úspoře energie.  

Koncem srpna se uskutečnil generální úklid celé naší školy na zahájení nového 
školního roku a hlavně v tělocvičně, kde ještě probíhaly poslední práce na osvětlení. 

Školní rok 2023/2024 byl zahájen pedagogickými pracovníky v přípravném 
týdnu. Do školy nastoupili všichni původní pedagogové, které ještě doplnily tři nové 
mladé asistentky, vychovatelka a také se k nám vrátil i pan učitel. Škola opět ožila 
přípravami tříd a výzdobou chodeb na zahájení nového školního roku. Velké díky patří 
obecnímu úřadu, který daroval naší škole tři krásné nástěnné obrazy prezidentů a 
státních symbolů, které zdobí stěny na chodbě u ředitelny. V tomto týdnu se 
uskutečnilo také školení BOZP všech pedagogických pracovníků. 

V pondělí 4. září 
poprvé zavítalo do naší 
školy 22 prvňáčků spolu se 
svými rodiči i prarodiči. 
S úsměvem na tváři je 
očekávala jejich třídní paní 
učitelka Růžena 
Kybikásová, která se na 
všechny své nové žáčky 
moc těšila. A protože je 
první den ve škole velmi 
významný nejen pro děti, 
ale i pro jejich rodiče, 
všechny  také přivítala 
nová ředitelka školy paní 
Taťána Dvořáková, 
starosta obce pan Jaromír 
Frühling, zástupci VáČS 
paní Pavla Kovačíková a 
pan Pavel Stochla, za TJ 
pan Antonín Kiml, za ŠR 
pan Milan Kopačka - nový 
předseda ŠR a pan Josef Sakáč – bývalý předseda ŠR, za MS HORA Tmaň Petr Krejčí 
ml.. Všem děkujeme za jejich milá slova i malé dárečky. 

 

http://www.skola-tman.cz/
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Tím skončila oficiální část slavnostního zahájení nového školního roku. Ve 
zbývající části jedné vyučující hodiny informovala třídní učitelka rodiče o organizačních 
záležitostech školního vyučování na druhý den a třídních schůzkách a také se 
seznámila s novými žáčky. Kolem deváté hodiny si rodiče své děti opět odvedli domů. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ve 2. až 5. ročníku proběhlo také slavnostní zahájení nového školního roku a 
přivítání po prázdninách třídními učitelkami.  Významný je tento školní rok i pro naše 
páťáky, kteří se na jeho konci s naší školou rozloučí. 

 

Všem dětem přejeme hodně nových poznatků, zajímavých zážitků a akcí, 
skvělých kamarádů a co nejvíce úspěchů a pěkných známek. 

Rodičům přejeme spoustu trpělivosti a hlavně hodně radosti ze svých dětí. 
 

Kolektiv ZŠ Tmaň 
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Mateřská škola 

 

V pátek 1. září 2023 jsme opět přivítali v naší mateřské škole všechny děti – ty, se 
kterými se už dobře známe, i ty nově příchozí. Na všechny se už velice těšíme.  
 
V tomto školním roce jsme 
rozšířili náš environmentální 
projekt na školní zahradě 
s názvem „Přírodovědná 
stezka”. Tento projekt 
zahrnuje hmatový 
chodníček, skalku, hmyzí 
domečky, naučnou stěnu, 
jahodové políčko a výukové 
tabule-třídění odpadu a 
fauna.   
 
Naše mateřská škola je již 
několikátým rokem zapojena 
do projektu České obce 
sokolské „Se sokolem do 
života“; a do celostátního 
projektu „Celé Česko čte 
dětem“. 

 
Přejeme všem dětem v novém školním roce 
hodně krásných zážitků se svými kamarády 
v MŠ. 

 
 

 
 

Kolektiv MŠ Tmaň 
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SDH 

Úspěšné dotační akce roku 2023 
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Z DĚNÍ V OBCI 

Kominické služby 

Prodej slepiček 

 

 

Červený Hrádek prodává slepičky typu Tetra hnědá,  

Dominant všechny barvy, Green Shell-typu Araukana 

a Dark Shell-typu Maranska, cena od 259,- Kč za kus 

Termíny prodeje: 11.10. a 10.11. 2023 

Tmaň   -   autobus. zast. u fary  –  16.20  hod. 

Výkup králičích kožek- cena dle poptávky, doprava 

189,- Kč za celý nákup - doporučujeme objednávat  

Info :Po-Pá 9.00-16.00hod ,tel.601 576 270,  

728 605 840 www.drubezcervenyhradek.cz 
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SPORT 

Vydařený vstup do soutěže A i B týmu 

 

 

V sobotu 19.srpna 2023 byl zahájen nový ročník fotbalových soutěží Okresního 
fotbalového svazu Beroun. 

Náš A tým dospělých vstupuje do tohoto ročníku s ambicemi na přední místa 
v tabulce III.třídy.  

Hned v prvním kole, čekalo naše mužstvo utkání v Nižboru, jenž byl ještě 
v loňské sezóně účastníkem Okresního přeboru, tedy o jednu soutěž výše. Náš tým 
vstoupil do utkání katastrofálně, když jsme po hrubých chybách v obraně prohrávali 
v 7.minutě již 0:2. Ani chycená penalta Ondřeje Frolíka ani hattrick nejlepšího hráče 
Patrika Brodana nezabránily poločasovému výsledku 3:4. Navíc hned v úvodu druhé 
půle přišla další hrubka a stav 3:5 v 55.minutě nevěstil nic dobrého. Náš tým však od 
této fáze zcela přebral iniciativu a nebýt několika neproměněných vyložených šancí 
mohlo utkání skončit ještě lépe než divokou remízou 5:5. 

V prvním domácím utkání nastoupilo naše mužstvo proti týmu z Broum. Soupeři 
jsme měli co oplácet, a i uzemní převaha v úvodu utkání sváděla k optimismu. Stačila 
však jedna chyba v obraně a soupeř šel v 60.minutě z pokutového kopu do vedení 1:0. 
Opět se však zúročila kvalitní letní příprava a náš tým začal od této chvíle soupeře 
zcela přehrávat. Výsledkem byly čtyři rychlé branky a konečná výhra 4:1. 

Třetí kolo soutěže se neslo ve znamení očekávaného utkání na horké půdě 
favorita soutěže FK Hýskov. První poločas nabídl několik šancí na obou stranách, 
neproměněnou penaltu našeho týmu i šťastný gól domácích v závěru poločasu. 
Spokojených 200 přihlížejících diváků sledovalo v druhé půli velmi pěkné fotbalové 
momenty i bojovný výkon obou týmů. Po brankách Štěpánka, Fraňka a Kincla se nám 
podařilo otočit vývoj zápasu, a i přes chybu v poslední minutě, uhájit výsledek 3:2 v náš 
prospěch. 

B tým dospělých zahájil svoji sezónu domácím utkáním lákavým derby, se 
sousední Chodouní. Favorit soutěže potvrdil své kvality hned v úvodu utkání a již 
v 11.minutě hosté vedli 2:0. Postupně se však začal osmělovat náš tým a především 
hráči ze širšího kádru A týmu se ocitli v několika vyložených šancích. V druhém 
poločase hosté zcela odpadli po fyzické stránce a náš tým po dvou brankách Patrika 
Brodana stupňoval svůj tlak s cílem otočit utkání ve svůj prospěch. Definitivně se to 
podařilo v 85.minutě, kdy vstřelil vítěznou trefu Josef Zadina. 

Začínáme tak pozvolna sklízet ovoce poctivé letní přípravy, širokého kádru a 
kvalitních společných tréninků trenérského dua Tomáš Kvasnička a Michal Vostarek. 

Naplno se také rozběhly žákovské soutěže. Děti se houfně vrátily nejen do 
školních lavic, ale i na naše fotbalové hřiště. Budeme rádi, když se k nim přidají další 
a další malí fotbaloví adepti. Stejně tak budeme rádi, když se v řadách rodičů najdou 
další, kteří nám s výchovou nových fotbalistů budou pomáhat. 

Přidejte se i vy k nám… 

Tým trenérů 
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Tabulka III.třídy OFS Beroun po třech odehraných kolech 

Nábor nových žáků 
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INFO OBCE 
 

Pohotovostní služby zubních lékařů 

Pohotovostní služby zubních lékařů jsou v září 2023 zajišťovány na Berounsku a 
Hořovicku v době od 08:00 – 11:00 hodin takto: 

Termín  Zubní lékař / adresa ordinace Telefon  

9.-10.9.2023 
Dr. Šedivá Štěpánka                        

 Beroun, Havlíčkova 20                                   
311 611 241 

16.-17.9.2023 
Dr. Davidová Petra                           

Beroun, Třída Politických vězňů 40                            
775 595 704 

23.-24.9.2023 
Dr. Švábová Ladislava                      

Hořovice, Pod Nádražím 289                        
311 513 375   

28.9.2023 
Dr. Závorová Iva                               

Žebrák, A. Pacovského 277                            
311 533 447 

30.9.+1.10.2023 
Dr. Valta Richard                              
Žebrák, Hradní 68                                            

311 533 384   

 

Zahradnictví Tmaň, ul. Profesora Krbce 64 

Prodejní doba v září a říjnu 2023: 
Pondělí – pátek: 9:00-17:00 hodin; sobota 9:00-12:00 hodin; neděle zavřeno.  
Pro vaši zahradu nabízíme široký sortiment menších či větších rostlin, květin, keřů a 
stromů, například: vřesovištní rostliny, trvalky, skalničky, azalky, rododendrony, 
kanadské borůvky, brusinky, okrasné trávy, okrasné keře a dřeviny, jehličnany. 
S výběrem rostlin pro vaše podmínky a stanoviště vám rádi poradíme. 
V našem zahradnictví najdete též široký sortiment substrátů v různém balení od 20 do 
75 l, například zahradnické substráty, substráty pro okrasné dřeviny, pro rododendrony 
a azalky aj., bílou rašelinu, drcenou kůru, mulčovací kůru. 
Dále u nás můžete zakoupit zahradní náčiní, truhlíky, květináče, mísy, sezónní 
dekorace, keramiku, svíčky atd.  
Prodej krmných směsí značky Versele Laga (Belgie) a Fink Nezvěstice pro králíky, 
nosnice, kuřata, kachny, kachňata, krůty, koně aj. Prodej doplňků výživy a vitamínů pro 
zvířata, prodej lizu, sušeného mléka pro jehňata a kůzlata, prodej granulí pro psy a 
kočky, napáječky a krmítka. Prodej krmiva a potřeb pro chov holubů.  
Další podrobnosti, včetně fotogalerie nabízených produktů, najdete na webových 
stránkách Zahradnictví Tmaň: www.zahradnictvitman.cz . 

 
Přivítáme vás v příjemném prostředí plném skalek, jezírek s rybami a lekníny, 

můžete u nás tedy i příjemně relaxovat. 
Přijďte se podívat. Těšíme se na vaši návštěvu! 
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